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 »سلام علیکم حاج آقا« 
در راه اکران

فیلم »ســام علیکم حاج آقا« 6ســال پس از ســاخت از 
17اردیبهشت روانه سینماها می شود.  به گزارش همشهری، 
ساخت »سام علیکم حاج آقا« با نام اولیه »چشمان فرشته« 
به نویسندگی و کارگردانی حسین تبریزی مهرماه ۹7 تمام 

شد، اما از همان زمان در توقیف بود.
 این فیلم که یک کمدی اجتماعی معرفی شده، مرداد ماه ۹۸ 
قرار بود روی پرده برود که به دلیل صادر نشدن پروانه نمایش 
و توقیف توسط سازمان ســینمایی وزارت ارشاد، اکران آن 
منتفی شد. در آن زمان با تعامل ابراهیم داروغه زاده، معاون 
وقت ارزشــیابی و نظارت سازمان ســینمایی با سازندگان 
اثر، مشکل پروانه نمایش برطرف شــد، اما با آمدن مهدی 
طباطبایی نژاد به جای ابراهیم داروغه زاده، بار دیگر اکران این 
فیلم لغو شد تا اینکه شهریور سال گذشته خبر رفع توقیف 
این فیلم منتشر شد، اما باز هم روی پرده نرفت. طبق گفته ها 

حالا این فیلم از 17اردیبهشت اکران خواهد شد.

درباره کارگردان

حسین تبریزی اواخر سال گذشــته سریال »سوجان« را به عنوان 
کارگردان از تلویزیون در حال پخش داشــت که 3۸درصد بیننده 
پیدا کرد. ســریال تلویزیونی »صبح آخرین روز« در سال 1400و 
»موچین« که سال ۹۹در شبکه نمایش خانگی منتشر شد، از دیگر 

ساخته های اوست.

یک فیلم با انبوهی از چهره ها

در این فیلــم حمید گــودرزی و محمدرضا شــریفی نیا در نقش 
روحانی ظاهر شده اند و لیا اوتادی، علی صادقی، رز رضوی، زهرا 
جهرمی، سوسن پرور، ارژنگ امیرفضلی، مهران رجبی، بیتا عالمی، 
هلیا آهنگری، امین چنارانی، علی بنایی، اشــکان قاســمی، شیوا 
خسرومهر، بهنوش بختیاری، مریم کاویانی و پوریا پورسرخ دیگر 

بازیگران آن هستند.

تکلیف دیگر فیلم های رفع توقیف شده، چه شد؟

همزمان با فیلم »سام علیکم حاج آقا« در شهریور  ماه گذشته، 5فیلم 
دیگر هم رفع توقیف شد. ازجمله »مسیح پسر مریم« که مدت ها در 
توقیف بود. این فیلم یکی از فیلم های پرمسئله جشنواره چهلم بود. 
»مسیح پسر مریم« به کارگردانی علی جعفرآبادی و تهیه کنندگی 
مهدی فرجی و جلیل شــعبانی محصول سازمان رسانه ای اوج سال 
1400 متقاضی شرکت در جشنواره شد که پذیرفته نشد. فیلم درباره 
یک روسپی خانه در دهه50 اســت و همین باعث شد صحبت های 
زیادی اطراف آن شکل بگیرد. ازجمله بهروز افخمی  که یکی از اعضای 
هیأت انتخاب فیلم ها بود، پیش از جشنواره چهلم، به ضعف آن اشاره 
کرده  و گفته بود که در این فیلم زنان با پوششی خنده دار و غیرقابل 
باور نشان داده شده اند. در زمان جشنواره هم محسن دریالعل، مدیر 
مرکز فیلم و ســریال سازمان رســانه ای اوج در یک نشست خبری 
گایه شدیدی از حذف این فیلم کرده و گفته بود: »اگر شما می دانید 
چرا فیلم کنار گذاشته شــد، ما هم می دانیم. « این فیلم با بازی امیر 
نوروزی، پانته آپناهی ها، بهرام ابراهیمی، المیرا دهقانی، پاوان افسر، 
مهرداد ضیایی، حمید ابراهیمی، گلنوش قهرمانی، منصور نصیری، 
الهام شــعبانی، نینل یعقوبی، محرم زینال زاده، مجتبی لاله زاری، 
یاسر ساغری، مریم ماهور و دریک تکدیان بعد از 3سال پروانه نمایش 
گرفت،و در نهایت با اســم »دختران کوچه غم« در شــبکه نمایش 
خانگی منتشر شد.  فیلم دیگری که همزمان خبر رفع توقیفش آمد، 
»سینما متروپل« بود. »سینما متروپل« به نویسندگی محمدعلی 
باشه آهنگر و حامد باشه آهنگر و کارگردانی محمدعلی باشه آهنگر 
و تهیه کنندگی سیدحامد حسینی ســال 1401 ساخته شد. این 
 فیلم هفتمین اثر محمدعلی باشــه آهنگر اســت و نخستین  بار در 
چهل و یکمین دوره جشنواره بین المللی فیلم فجر به نمایش درآمد 
و با نامزدی در 13 رشته دارای بیشترین تعداد نامزدی در این دوره از 
جشنواره فیلم فجر بود و حتی در 3 رشته بهترین کارگردانی، بهترین 

فیلم و بهترین فیلمبرداری جایزه سیمرغ بلورین را به دست آورد. 
اما از آن سال در پشــت صف اکران ماند و توقیف بود. باشه 
آهنگر در فیلم های دیگرش، نگاه خاص خودش را به جنگ 

داشته است. ازجمله »خاک« که مورد اقبال منتقدان 
قرار گرفت و بعد با »بیداری رویاها«، »ملکه« 

و» سرو زیر آب« قصه های متفاوتی را 
از جنگ روایت کرده اســت. او در 

»سینما متروپل« سراغ سینما 
متروپل آبادان رفته و ماجرای 
راه اندازی سینمای آن را در دل 
جنگ و محاصره شــهر تصویر 

می کند. در این فیلم که رفع توقیف 
شــده اما هنوز اکران نشــده مجتبی پیرزاده، 
نوشین مســعودیان، هومن برق نورد، پریوش 
نظریه، حسین باشه آهنگر، شهاب عسگری و 
فرید قبادی با هنرمندی رضا کیانیان و مهتاب 

نصیرپور بازی می کنند.
فیلم های »غیبت موجه« به کارگردانی عباس 
رافعــی، »بی تار« ســاخته جمیل رســتمی و 
»مهمانی از کارائیب« نخســتین ساخته بهزاد 

فراهانی هم دیگر فیلم های رفع توقیف شــده سال گذشته 
هستند که اکران نشده اند.

سینمای جهانکوتاه تر  از گزارش

سریال

توصیه به هنرمندان جوان
علی نصیریان، بازیگر: بخشی از هنرهای نمایشی تفننی و سرگرمی، برای روح افراد لازم است. من همیشه 
به جوان ها گفته ام که اگر اســتعدادی در وجود خودتان می بینید، رها نکنیــد و از آن بهره جویی کنید. امروزه 

امکانات فراگیری بسیار زیاد است؛ بنابراین استعدادتان را رها نکنید. امید من به شماست.٫ ایرنا

جسارت تهیه کننده »رها«
حمیدرضا قربانی، کارگردان: در این وانفســایی که ســینمای اجتماعی ما به سمت حاشــیه و حتی حذف  رانده شده، 
جسارت تهیه کننده فیلم »رها« برای رفتن به سراغ این نوع سینما با پرداختی واقع گرایانه به وضعیت اقتصادی روز 
جامعه و جابه جایی طبقه و افول اقتصادی سطوح مختلف جامعه، بسیار احترام برانگیز و قابل تحسین است.٫ ایرنا  

صفحه آرا: بهروزقلی پور

ترامپ  دروغ مي گوید
کارگردان »تنها در خانه 2« از حضور دونالد ترامپ در 

فیلمش پشیمان است 

کریس کلمبوس از گنجاندن یک صحنه کوتاه 7ثانیه ای از 
دونالد ترامپ در فیلم »تنها در خانه 2: گم شده در نیویورک« 
پشیمان اســت. 33 ســال  پس از اکران این فیلم در سال 
1۹۹2 ، و در دوره ریاست جمهوری ترامپ کلمبوس توضیح 
می دهد که چرا آرزو می کند این صحنه حذف شود،آن هم 

بدون پیامدهای سیاسی.
به گزارش ایندي وایر، کلمبوس به سان فرانسیسکو کرونیکل 
گفت که اگر این صحنه را که در آن رئیس جمهور فعلی بازی 
می کند حذف کند، ممکن اســت توســط دولت ترامپ به 
ایتالیا تبعید شود. در این صحنه، کوین مک آلیستر با بازی 
مکالی کالکین از ترامپ آدرس لابی هتل پازا را می پرسد. 
ترامپ در این حضور کوتاه روی پرده می گوید: »پایین راهرو، 

سمت چپ«.
با این حال، این صحنه سال هاســت که کلمبــوس را آزار 
می دهد. کلمبوس ادامه می دهد: »این به یک نفرین تبدیل 
شده، به چیزی که آرزو می کنم وجود نداشت. این به سنگي 
بزرگ روي گردن من تبدیل شــده. فقط آرزو می کنم که از 

بین می رفت.«
او افزود که نمی توانــد آن را حذف کند و گفــت: »اگر آن 
را حذف کنــم، احتمالاً از کشــور اخراج خواهم شــد. من 
به نوعی نامناســب بــرای زندگی در ایــالات متحده تلقی 
 خواهم شد، بنابراین مجبور خواهم شــد به ایتالیا یا جایی 

دیگر برگردم.«
در حالی که ترامپ در مورد اینکه آیا برای این حضور کوتاه 
دعوت شده بود یا نه قیل و قال راه انداخته، کلمبوس برای 
روشــن کردن این موضوع می گوید: »او گفتــه که من به او 
التماس کردم که در فیلم باشد، اما محال است که من هرگز 
به یک غیر بازیگر التماس کنم که در فیلم باشد. اما ما برای 

گرفتن هتل پازا ناامید بودیم.«

  چه کسی نقش هری را 
بازی می کند؟ 

انتخاب بازیگران سریال تلویزیونی »هری پاتر« 

»اچ بی او« )HBO( به طور رســمی نخستین بازیگران سریال 
تلویزیونی »هری پاتر« را تأیید کرد. به گزارش ورایتی، بازیگران 
ثابت ســریال عبارتند از: جان لیتگو )»مجمع کاردینال ها«، 
»تاج«( در نقش آلبوس دامبلدور، جنت مک تیئر )»علف های 
هرز«، »ملکه سفید«( در نقش مینروا مک گونگال، پاپا اسِیدو 
)»ممکن اســت تو را نابود کنم«، »باندهای لندن«( در نقش 
سوروس اسنیپ و نیک فراست )»شان مرده«، »فاز داغ«( در 
نقش روبوس هاگرید. پیش تر گزارش شده بود که هر 4 بازیگر 

در حال مذاکره برای حضور در این سریال هستند.
عاوه بر این، لوک تالون )»لئوپولدشتات« اثر تام استوپارد، 
»میهن پرستان« اثر روپرت گولد( به عنوان بازیگر مهمان در 
نقش کوییرینوس کوییرل به جمع بازیگران پیوسته است. 
پل وایت هوس )»نمایش ســریع«، »هری و پل«( در نقش 

آرگوس فیلچ به صورت مهمان ظاهر خواهد شد.
فرانچسکا گاردینر، نمایشنامه نویس و تهیه کننده اجرایی، 
مارک میلود، کارگردان چندین قسمت و تهیه کننده اعام 
کردند: »ما خوشحالیم که انتخاب جان لیتگو، جنت مک تیئر، 
پاپا اسیدو، نیک فراست، لوک تالون و پل وایت هاوس برای 
بازی در نقش های دامبلدور، مک گوناگال، اسنیپ، هاگرید، 
کویول و فلیچ را اعام می کنیم. از اینکه چنین استعدادهای 
فوق العاده ای به ما ملحق شــده اند خوشحالیم و نمی توانیم 
منتظر باشــیم تا ببینیم آنها چگونه به این شخصیت های 

محبوب زندگی جدیدی می بخشند.«
همانطــور کــه گفتــه شــد، اینهــا نخســتین بازیگران 
تأیید شده برای این ســریال بســیار مورد انتظار هستند. 
»اچ بــی او« در مــورد نقش هــای اصلــی، هــری، ران و 
هرمیــون، »اچ بــی او« فراخــوان عمومی بــرای انتخاب 
بازیگــران در پاییز داد کــه بیش از 30000 درخواســت 
ارســال شــد. انتظار می رود فیلمبــرداری این ســریال 
 امســال در تابســتان آغاز شــود. »اچ بی او« این سریال را  
»اقتباسی وفادارانه« از مجموعه کتاب های جهانی جی. کی. 
رولینگ توصیف می کند. طبق توضیحات رسمی، »کاوش 
در هر گوشــه ای از دنیای جادوگری، هر فصل »هری پاتر« 
و ماجراجویی های باورنکردنی آن را برای مخاطبان جدید و 

قدیمی به ارمغان می آورد.«

در ستایش خانواده
میزگرد تلویزیون همشهری درباره سریال »پایتخت« با حضور  منتقدان

پایتخت چطور مخاطبان را پای تلویزیون نشاند؟

14سال از نخستین باری که» پایتخت« به کارگردانی سیروس 
مقدم و محسن تنابنده و تهیه کنندگی الهام غفوری از شبکه 
اول سیما پخش شد، می گذرد. در 7باری که این مجموعه در 

نوروزها یا ماه های رمضان روی آنتن رفته همیشه بحث انگیز 
بوده و باعث تحرک بین مخاطبان تلویزیون شده است.

فصل هفتــم پایتخت هــم در فروردیــن 1404نمایش گرم 
و پرســروصدایی را تجربه کرد. در دورانــی که محصولات 
سیما اغلب در ســکوت به پایان می رسند، پایتخت با پرونده 
مفتوحی از حواشی در شــبکه های اجتماعی و افکار عمومی 
به پایان رسید، اما سؤال این است که آیا پایتخت یک سریال 

پرحاشیه و یک بار مصرف است که تنها به خاطر زمان مناسب 
پخش محبوب شــد یا بازتــاب عمیق و شــیرینی از عمق 
 زندگی امروز مردم ایران اســت که موفقیــت آن در ذهن ها
 رســوب خواهد کرد. علیرضا محمودی، دیروز در استودیو 
تلویزیون اینترنتی همشهری درباره پایتخت و فصل هفتم آن 
با 2منتقد و روزنامه نگار، محسن بیگ آقا و ایزد مهرآفرین به 

گفت وگو نشست که گزیده ای از آن را پیش رو دارید.

فصل هفتم سریال »پایتخت« در حالی به پایان رسید که 
این مجموعه توانست بزرگ ترین برگ برنده تلویزیون در گزارش

ماه ها و سال های اخیر باشد؛ سریالی که بینندگان تلویزیون 
را با قاب شیشه ای آشــتی داده و عنوان شده در این شب ها بیش از 60درصد 

مخاطب داشته است.
با پایان این فصل گمانه زنی ها برای تولید نسخه سینمایی و حتی فصل هشتم 
ســریال وجود دارد. این ســریال قرار بود در 26قسمت تولید شــود، اما تمام 
قسمت های ســریال که روی آنتن رفت 22قســمت بود و تلویزیون قرار است 
2قسمت از پشت صحنه این سریال را روی آنتن ببرد؛ 2قسمتی که به طور حتم 
بینندگان خود را خواهد داشت.  قبل از شــروع تولید فصل هفتم عنوان شد که 
قرار است نسخه سینمایی آن ساخته شود؛ موضوعی که با پایان سریال باز هم 
سر زبان ها افتاده اســت. اما علیرضا نجف زاده، مدیر پروژه سریال عنوان کرده 

که ساخت نسخه سینمایی »پایتخت« منتفی است و به احتمال زیاد این سریال به فصل بعدی 
می رسد. به نظر این بهترین تصمیمی است که تیم سازنده »پایتخت« گرفته اند؛ چراکه تجربه ثابت 
کرده تولید نسخه سینمایی از روی یک سریال پرطرفدار هیچ وقت موفق نبوده است. در بهترین 
حالت این سریال می تواند به فصل بعدی خود برسد یا اینکه در اوج با طرفدارانش خداحافظی کند. 
به طور حتم مدیران سازمان با هزینه زیادی که برای ساخت »پایتخت« کردند، از یک سو توانستند 
تلویزیون را به شکل مقطعی از نبود بیننده نجات دهند و از سوی دیگر حجم آگهی ها برای سازمان 
یک برگ برنده اســت را افزایش دهند. علیرضا نجف زاده،  مدیر پــروژه فصل هفتم »پایتخت« 
هم چنین می گوید: ما امیدواریم تلویزیون هرچــه زودتر تصمیم نهایی را بگیرد و مقدمات تولید 
فصل هشتم »پایتخت« فراهم شود؛ چرا که هر یک از بازیگران این مجموعه تعهداتی در پروژه های 
دیگر دارند و گرد هم آوردن شان کار ساده ای نیست. قصه »پایتخت« به گونه ای طراحی شده که 
قابلیت ادامه دار بودن را دارد. این سریال نمونه موفقی از یک مجموعه ایرانی خانوادگی  است.  به نظر 

من »پایتخت« یک سرمایه ملی است و باید  شأن و جایگاه آن را حفظ کرد. 

  محسن بیگ آقا: برخاف فیلم  و سریال هایی 
که ما داریم،  این ســریال دغدغه خارجی بودن 
 ندارد. این ســریال را در یک فضای بومی پیش 
بردیم. برخاف عکس العملی کــه معمولا افراد 
بومی نشان می دهند این سریال به طرز عجیبی 

با استقبال روبه رو شده است.
 این کار ســالم بوده و به جذب مخاطب کمک 
می کنــد. ســریال پایتخت پیونــد عجیبی در 
کارگردانی کار دارد. کارگردانی چون ســیروس 
مقدم که بسیار فرمالیست است و تا حد سوررئال 
پیش  می رود و این کارگردان در سریال با محسن 
تنابنده هماهنگ شده است؛ یک ترکیب عجیبی 

که شاید در شرایط جز این متضاد بود، اما در این 
سریال بسیار هماهنگ و باعث جذابیت کار شده 
است. همچنین وسواس شــدید مقدم به عنوان 
کارگردان با شخصیت پردازی ها و بازی ها در این 

سریال پیوند خورده است.
 

  محسن بیگ آقا: به نظرم مهم ترین کسی که 
باعث جمع شدن بازیگران شده و توانسته باز ی های 
یک دست ارائه کند، محسن تنابنده است.  او نقشی 
اساسی به عنوان کارگردان هنری دارد و سیروس 
مقدم هم دست تنابنده را باز گذاشته و هر دو با هم 
هماهنگی دارند. اما فکر می کنم نقش خود تنابنده 
با عنوان بازیگر»نقی معمولی«در این فصل کم شده 
است و البته شاید شــیوه اش را تغییر داده؛ چراکه 
واکنش هایش در تقابل با افــراد مانند فصل های 
قبل نیست و تکیه کام های قبلی اش را ندارد. شاید 
بتوان گفت این کار از عمد بوده و تصمیم خودشان 
است یا اینکه به خاطر فاصله این فصل با فصل قبلی 

اتفاق افتاده است.

  ایزد مهرآفرین: درباره شکل بازی نقی گفته 
می شود که حضور کمرنگی در این سریال دارد 
که من موافق این موضوع نیســتم. شاید مدل 
حضورش در فصل هفتم متفاوت شــده باشد، 
اما کمرنگ نشده است. در این فصل نویسنده به 
همراه تیم سازنده تدابیری در بازی ها داشتند؛ 
اینکه برخــی تکیه کام ها را اشــتباه بگویند یا 
در سکانســی تقابل میان نقی و بهتاش توانست 
برای مخاطبــان جذابیت ایجاد کنــد. به نظرم 
فصل هفتم پایتخت یک اثر پرقدرتی اســت که 

تأثیرات اجتماعی خود را گذاشته 
و می گــذارد. کار هنری وقتی با 

توده مردم گره بخورد، موفق است؛ موضوعی که 
در سریال سازی باید آن را جدی گرفت.

  ایزد مهرآفریــن: خیلی هــا از آینده این 
سریال صحبت می کنند، اما ساخت فصل بعدی 
پایتخت منوط بــه تصمیم مدیران ســازمان و 
سازندگانش است. باید بگویم تهیه کننده پایتخت 
توانسته 14ســال این گروه را حفظ کند و شاید 
بزرگ ترین علت موفقیت پروژه همین است که 
همه بازیگرانش هســتند. اگر این سریال موفق 
نبود به طــور حتم جمع کردن بازیگــران با این 
همه مشغله امکان پذیر نبود. شخصیت نقی که 
محسن تنابنده آن را بازی می کند هم شخصیت 
دوست داشــتنی ای اســت که به نظرم سرمایه  
بزرگی اســت که تنابنده به شــکل هوشمندانه 
آن را حفــظ و از آن حمایت می کند. ســریال 
پایتخت ظرفیت این را دارد که حتی در 20سال 
آینده در خانه مردم باشد با این شرط که بتواند 

استانداردها را رعایت کند.

گروه 24گزارش

ایزد مهر آفرین :  من تنها دلیل موفقیــت مجموعه پایتخت را 
نمایش ویژگی های مرد میانسال ایرانی نمی دانم. به نظر من نمایش 
ویژگی های یک خانواده ایرانی امروز بــا همه اوج و فرود  هایش 
دلیل اصلی موفقیت سریال پایتخت، نه فقط در فصل 7، بلکه در 

تمام فصل هاست. 
وقتی مخاطبان سریال را از لحاظ ســنی رصد می کنیم، از رده 
سنی کودک و نوجوان تا مخاطب کهنســال وجود دارند.  اینکه 
پایتخت توانسته به عنوان اثری مناسب برای همه اهالی خانواده 

چیزی در چنته داشته باشد، حتما همه اعضای خانواده خودشان 
را در شخصیت های این ســریال پیدا کرده اند. وقتی در قسمت 
19ســکانس تقابل بهتاش و نقی و حضور هما این همه در جامعه 
صدا کرده، یعنی جامعه از طریق این سکانس می خواهد حرف های 
خودش را به دیگران منتقل کند. خانواده ایرانی با پایتخت ارکان 
خودش را دوباره بازتعریف می کند که این اتفاق کوچکی نیست. 
به همین خاطر پایتخت تنها سریال نقی، ارسطو و بهتاش نیست، 

سریال هما، فهیمه و سارا و نیکا هم هست.

یک خانواده ایرانی

 فصل 8 »پایتخت«در راه است
ساخت نسخه سینمایی »پایتخت« فعا منتفی است
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